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112006 ‐ با اعضای غیر مسلمان خانوادهی خود چه رفتاری داشته باشد؟

سوال

زن اسلام آورده و همراه با خانوادهی غیر مسلمان خود زندگ مکند. آنها اعتراض به مسلمان شدن او ندارند، و او به

هر روش سع در دعوت آنها داشته که فایدهای نداشته. حال که آنان بر گمراه خود هستند او باید چه رفتاری با آنها

داشته باشد؟ آیا رابطهاش را با آنان ادامه دهد یا محدود کند؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

برای کس که خداوند او را به اسلام هدایت کرده واجب است برای رساندن این نور به زندگ خانواده و خویشان خود

مبادرت ورزد زیرا آنان برای دعوت به این دین و نور اسلام در اولویت هستند و اگر در میان آنان کس را یافت که نسبت به

اسلام جبهه نمگیرد این نعمت بزرگ است و مسلمان باید از آن استفاده نماید و اسلام را به بهترین روش به او عرضه کند

و در راه دعوت وی هر راه جایزی را در پ بیرد، مانند دادن محتوای صوت و تصویری یا کتاب، یا معرف سایتهای

مناسب و یا دعوت کردن شخصیتهای تاثیرگذار دعوتر و دادن هدایا و اخلاق و رفتار نی و دوری از تندی، و همچنین

همیشه برای هدایت و توفیق آنان دعا کند.

کنند و در راه آن به سختدر حق پدر و مادری داده که فرزند خود را به کفر دعوت م و خوب خداوند دستور به نی وقت

کوشش مکنند، من باب اول باید در حق کسان که راض به اسلام آوردن شما هستند و در این راه مانع شما نشدهاند

نی و محبت بیشتری نمود.

اله تبارک و تعال مفرماید:

ووصينَا انْسانَ بِوالدَيه حملَتْه امه وهنًا علَ وهن وفصالُه ف عامين انِ اشْر ل ولوالدَيكَ الَ الْمصير (۱۴) وانْ جاهدَاكَ

علَ انْ تُشْرِكَ بِ ما لَيس لَكَ بِه علْم فََ تُطعهما وصاحبهما ف الدُّنْيا معروفًا واتَّبِع سبِيل من انَاب الَ [لقمان: ۱۴ ـ ۱۵]

(و انسان را دربارهی پدر و مادرش سفارش کردیم. مادرش به او باردار شد، سست بر روی سست و از شیر گرفتنش در دو

سال است. [سفارش نمودیم] که شرگزار من و پدر و مادرت باش که بازگشت [همه] به سوی من است (۱۴) و اگر تو را

نیست به من شرک ورزی از آنان فرمان مبر و [با این حال] در دنیا به خوب وادارند تا دربارهی چیزی که تو را بدان دانش

https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/112006/%D8%A8%D8%A7-%D8%A7%D8%B9%D8%B6%D8%A7%DB%8C-%D8%BA%DB%8C%D8%B1-%D9%85%D8%B3%D9%84%D9%85%D8%A7%D9%86-%D8%AE%D8%A7%D9%86%D9%88%D8%A7%D8%AF%D9%87%DB%8C-%D8%AE%D9%88%D8%AF-%DA%86%D9%87-%D8%B1%D9%81%D8%AA%D8%A7%D8%B1%DB%8C-%D8%AF%D8%A7%D8%B4%D8%AA%D9%87-%D8%A8%D8%A7%D8%B4%D8%AF


3 / 2

با آنان معاشرت کن و راه کس را پیروی کن که توبهکنان به سوی من باز مگردد).

ابن جریر طبری ـ رحمه اله ـ مگوید:

«ای انسان، اگر پدر و مادرت تو را وادار نمودند که در عبادت خود دیری را با من شری کن که نمدان او شری [من]

است ـ و او شری ندارد و والا و برتر است ـ پس در آنچه مخواهند یعن شرک ورزیدن به من از آنها اطاعت نن

وصاحبهما ف الدُّنْيا معروفًا و در دنیا از آنان اطاعت کن بآنه در مورد آنچه میان تو و پروردگارت هست از آنان پیروی

کن، و نه در گناه» تفسیر طبری (۲۰/ ۱۳۹).

ابن کثیر ـ رحمه اله ـ نیز مگوید:

«یعن: اگر همهی کوشش خود را کردند تا پیرو دینشان شوی از آنان نپذیر، اما این مانع آن نشود که در دنیا به نی با آنان

رفتار نمای، یعن نسبت به آنان نیوکار باش واتَّبِع سبِيل من انَاب الَ یعن پیرو مومنان باش» تفسیر ابن کثیر (۶/ ۳۳۷).

از علمای کمیسیون دائم فتوا پرسیده شد:

من خانوادهای مشرک دارم، جز خواهرم که مسلمان است. آیا جایز است با آنها زندگ کنم و خوردن و نوشیدنم با آنان

باشد، و اگر جایز باشد، آیا جایز است که به آنان صراحتا بویم که کافرند و از دین خداوند خارجند؟ با این وجود که آنان

برای زندگ ترند، و من جایرا دعوت دادهام اما متردد هستند، نه به این سو گرایش دارند و نه به آن سو اما به شرک نزدی

ندارم مر نزد آنها.

پاسخ کمیسیون چنین است:

«بر شما واجب این است که به نصیحت و یادآوری آنان ادامه ده و به نی با آنان رفتار کن و به نرم با آنان سخن

بوی، و اگر از نظر مال توانای داری به آنان کم کن، چه بسا که اله سبحانه و تعال دل آنها را گشوده و بصیرتشان را

روشن گرداند. اله متعال مفرماید:

وانْ جاهدَاكَ علَ انْ تُشْرِكَ بِ ما لَيس لَكَ بِه علْم فََ تُطعهما وصاحبهما ف الدُّنْيا معروفًا واتَّبِع سبِيل من انَاب الَ [لقمان:

[۱۵

(و اگر تو را وادارند تا دربارهی چیزی که تو را بدان دانش نیست به من شرک ورزی از آنان فرمان مبر و [با این حال] در

دنیا به خوب با آنان معاشرت کن و راه کس را پیروی کن که توبه کنان به سوی من باز مگردد).

در جستجوی راههای گوناگون برای رساندن حق به آنان باش؛ از طریق رسائل دعوی، کتاب و نوار...».
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شیخ عبدالعزیز بن باز، شیخ عبدالرزاق عفیف، شیخ عبداله بن غدیان.

فتاوی اللجنة الدائمة (۱۲/ ۲۵۵ ـ ۲۵۶).

شیخ صالح بن فوزان الفوزان ـ حفظه اله ـ مگوید:

«اله سبحانه و تعال نی به والدین و احسان به آنان را واجب گردانده ولو اینه کافر باشند و فرموده است:

ووصينَا انْسانَ بِوالدَيه حملَتْه امه وهنًا علَ وهن وفصالُه ف عامين انِ اشْر ل ولوالدَيكَ الَ الْمصير (۱۴) وانْ جاهدَاكَ

علَ انْ تُشْرِكَ بِ ما لَيس لَكَ بِه علْم فََ تُطعهما وصاحبهما ف الدُّنْيا معروفًا واتَّبِع سبِيل من انَاب الَ [لقمان: ۱۴ ـ ۱۵]

(و انسان را دربارهی پدر و مادرش سفارش کردیم. مادرش به او باردار شد، سست بر روی سست و از شیر گرفتنش در دو

سال است. [سفارش نمودیم] که شرگزار من و پدر و مادرت باش که بازگشت [همه] به سوی من است (۱۴) و اگر تو را

نیست به من شرک ورزی از آنان فرمان مبر و [با این حال] در دنیا به خوب وادارند تا دربارهی چیزی که تو را بدان دانش

با آنان معاشرت کن و راه کس را پیروی کن که توبه کنان به سوی من باز مگردد).

بنابراین بر شما واجب است که در امور دنیا به پدر و مادرت نی کن، اما در امور دین از دین حق پیروی کن اگرچه

مخالف دین پدرانت باشد، و در همین حال از باب جبران به پدر و مادرت نی کن، بنابراین تو به آنها خوب مکن و

خوب آنها را با خوب پاسخ مده اگرچه کافر باشند. پس مانع ندارد که با پدرت رابطه داشته باش و به او نی کن و

نی او را جبران نمای، اما در معصیت خداوند عزوجل از او اطاعت نن»

المنتق من فتاوى الفوزان (۲/ ۲۵۷، سوال شمارهی ۲۲۶).

برای فایدهی بیشتر به پاسخ سوال  (6401) مراجعه نمایید.

واله اعلم
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